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Bilag 1: Uddybende forklaring af Entreprenørservices overordnede forslag

Optimeringer: 200.000 kr.

Entreprenørservice arbejder løbende med forbedringer i udnyttelse af maskinpark, ny teknologi, 
optimering af arbejdsgange samt faglig viden. Dette har muliggjort, at afledt drift har kunne hentes 
indenfor rammeaftalen på flere af de projekter, som har været gennemført de seneste år. 
Herudover er det muligt at frigive yderligere 200.000 kr. uden serviceforringelser for brugerne. 

Ukrudtsbekæmpelse ved punktsprøjtning: 75.000 kr.

Ukrudtsbekæmpelse på belægninger udføres pt. ved termisk og mekanisk bekæmpelse. Det 
foreslås, at ukrudtsbekæmpelse fremover suppleres med kemisk bekæmpelse (pesticider) udført 
som punktsprøjtning bl.a. ved brug af mere moderne/”intelligent” censor-teknologi (Weed-seeker). 
Dette vil medføre en besparelse på 75.000 kr., som ligeledes ikke vil medføre serviceforringelser”.
 
Metoderne til kemisk sprøjtning har gennemgået en stor teknisk udvikling, og hvor der tidligere blev 
bredsprøjtet på belægningerne, arbejdes der i dag med censorer, der registrerer 
ukrudtsforekomster. Sprøjten, der er monteret på traktoren, er udstyret med en slags optik 
(weedseeker-teknologi), der kan se forskel på et grønt blad og et stykke grønt papir (registrerer 
grønkorn). Dvs. at den kun giver et lille pust med sprøjtemiddel, hvor der er grønne plantedele.
 
Ved at indføre denne metode (punktsprøjtning) reduceres antallet af gange, man skal over samme 
areal i løbet af en vækstsæson, fra 5-8 og ned til 2-3. Ydermere kan hastigheden øges 
sammenlignet med gasbrænding. Sprøjterne, der anvendes, er udstyret med GPS-teknologi, der 
logger tid og sted, hver eneste gang en sprøjtedysse udløses. Herved kan sprøjtning i omfang altid 
dokumenteres og følges.
 
Det er Entreprenørservices professionelle vurdering, at muligheden for at supplere nuværende 
ukrudtsbekæmpelse med punktvis sprøjtning samlet set vil være den bedste løsning både ift. 
økonomi, CO2, pesticid osv. 

Det er dog en forudsætning, at der som på vej- og parkarealer accepteres brug af pesticider, og at 
man hermed fraviger kommunernes frivillige aftale med KL om udfasning.

Klubber skal selv flytte mål: 75.000 kr. 

Såfremt brugerne forpligtes til at bære mål ind på banen ved trænings-/kampstart og ud, når 
træning/kamp slutter, vil det frigive tid ift. græsklipning. Entreprenørservice vurderer, at dette 
forslag vil give en besparelse på 75.000 kr. 

Forslaget forudsætter dog disciplin fra brugerne, fx hvor mål låses ind med elektronisk låsesystem, 
og at der er opbakning til en ensartet konsekvens ved manglende flytning af mål = ingen 
græsklipning

Baner/områder tages ud og overgår til minimumsdrift: 

Entreprenørservice har regnet på nogle eksempler, hvor driften ændres fra nuværende 
idrætsfacilitet til blot græsslåning (minimumsdrift). Det kan dreje sig om nogle enkelte arealer eller 
mange arealer. 
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Der kan plukkes fra de vedhæftede regneeksempler i bilag 2, eller der kan ske supplering med 
yderligere arealer. Det er en type besparelse, der kan skrues på fra få tusind til 4-500.000 kr. årligt 
alt efter den konkrete prioritering.

Administrationen og Entreprenørservice har foretaget en faglig vurdering hvilke anlæg, der vurderes 
at kunne overgå til minimumsdrift. Dette er vist med farvemarkering. Vurderingen er bl.a. baseret 
på belastning og brugsintensitet på arealet samt ønsket om at kunne høj faglig standard og 
professionelt driftede banearealer til flest mulige borgere med plejeaktiviteter tilpasset den enkelte 
lokation og dens slid/brugsintensitet.

Det er i arket angivet, hvad tiltagene vil medføre/få af konsekvens. Det skal bemærkes, at 
forslagene ikke fjerner muligheder i de små landsbysamfund, hvor der i dag er drift indenfor 
rammeaftalen.

De øvrige arealer er dog også oplistet i arket for herved at synliggøre, at der er andre muligheder 
end dem, som administrationen og Entreprenørservice ud fra en faglig vurdering har peget på.

Det er vigtigt at bemærke, at ved at lade græsflader overgå til parkgræs kan de ikke med kort 
varsel og uden tilførsel af en engangsbevilling kunne klargøres til boldbaner på ny.
Der vil desuden over en længere periode skulle udføres en række plejetiltag, som giver jævnhed, 
slidstyrke, bedre artssammensætning osv. på ny.


